
Zápis z Kulatého stolu pro NNO 
Oblast ekologie, environment a péče o krajinu

14. 5. 2014 
Olomouc

Přítomni za OK a KÚOK: 

 Ing. Michal Symerský, náměstek hejtmana

 Ing. Josef Veselský, vedoucí odboru životního prostředí a zemědělství 

 RNDr. Zdenka Vymazalová, vedoucí oddělení ochrany životního prostředí

 Ing. Petr Březina, pracovník oddělení ochrany životního prostředí

 Vladimíra Kubišová, vedoucí oddělení vodního hospodářství 

 Bc. Marcela Stratilová, pracovník pro environmentální výchovu, vzdělání a osvětu

odboru školství, mládeže a tělovýchovy

 Ing.  Zuzana  Němcová,  vedoucí  koordinačního  oddělení,  odboru  tajemníka

hejtmana

Ostatní přítomní: 

 Milada Šnajdrová, poradkyně hejtmana pro NNO

 zástupci NNO dle prezenční listiny

Průběh a témata jednání:

1. Poradkyně  hejtmana  Milada  Šnajdrová  představila  zástupce  Olomouckého

kraje,  přivítala  přítomné hosty  a  vyzvala  zástupce  NNO,  aby  se  představili  a

seznámili  přítomné s tím,  co  se  jim  za  poslední  rok  nejvíce  povedlo. Všichni

zhodnotili největší úspěchy své práce, případně soukromé. Došlo i na prezentaci

prostřednictvím propagačních materiálů.

2. Náměstek  hejtmana  Ing.  Symerský  přivítal  přítomné  a  kvitoval  pořádání

kulatých stolů dle odborných oblastí: „Jsem velice rád, že kulaté stoly pořádáme,

jelikož jsou platformou pro formální i neformální diskuzi. Zúčastněné organizace

se ze strany kraje dozvědí mnoho nových informací. My na druhou stranu máme

lepší představu, s čím kraj může účastníkům lépe pomoci.“ A na úvod informoval

o dotačních titulech  ze spádové  oblasti,  o  jejich  rozsahu i  zaměření.  V roce

2013 se dostalo prostřednictvím významných projektů OK k NNO 3.400 tis. Kč

a příspěvků do 25 tisíc 700 tis. Kč.
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3. Diskuze dle odborných témat:

Skládkování do země

- RNDr.  Vymazalová  nastínila  současný  stav  legislativního  rámce

a platných strategických dokumentů.  Platnost  aktuálního  plánu  je  do  konce

roku 2014.

- Od  1.  1.  2016  by  měl  vstoupit  v  platnost  nový  zákon.  V návaznosti  na

připravovanou  legislativu  lze  očekávat  i  nový  plán,  kde  bude  vymezena

dlouhodobá  strategie  na  dobu  10 let.  Bude  obsahovat  všechny  stupně

nakládání  s odpady.  Ke  změně  by  mělo  dojít  především  v upřednostnění

recyklace před skládkováním.

- Pan  Kučera  dotaz  na  „skládkování“  vznesl  v souvislosti  s přípravou

strategických dokumentů např. pro obce. Co lze očekávat po roce 2025? Bude

platit  zákaz  ukládání  směsného  komunálního  odpadu  do  země?

RNDr.  Vymazalová  upřesnila:  Lze  očekávat  navýšení  základního

a kompenzačního poplatku,  a  to  v prvním kroku ze stávajících 500 Kč/tunu

odpadu na 800 Kč/tunu odpadu a následně i více.

- Ing.  Veselský  nastínil  historii  vývoje  skládkování  v souvislosti  s poplatky.

Otázkou však je, jakým směrem se bude ubírat nová vláda.

Energetické využití odpadů

- Ing. Veselský popsal situaci celé ČR. OK zadal v roce 2011 zpracování studie

možnosti  „Energetického  využívání  směsného  komunálního  odpadu

v Olomouckém  kraji.“  Tento  dokument  je  k nalezení  (stejně  jako  všechny

ostatní důležité podklady) na webových stránkách OK.

ČOV, vodovody a kanalizace

- Paní  Kubišová  seznámila  přítomné  s  platným legislativním  rámcem.

Především upozornila na Směrnici Rady EHS, která pojednává o čištění vod

nad  2.000  ekvivalentních  obyvatel  (nesmí  se  sčítat  obyvatelé,  ale  jejich

ekvivalenty  s ohledem  na  znečištění  v dané  oblasti).  Lze  implementovat

i u sdružených obcí. OK je ve výhodě, jelikož požadavek EU takřka splňuje.
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Jak informoval Ing. Veselský, OK obcím průběžně pomáhá s odkanalizováním

a čištěním.  Plán  z roku  2004  prošel  letos  6.  aktualizací.  Koncepce  na

odkanalizování a zajištění pitné vody byla zpracována u všech 400 obcí OK.

OK  poskytuje  finanční  prostředky  prostřednictvím  Fondu  na  výstavbu

a obnovu vodohospodářské infrastruktury v OK (50 % finančních prostředků

z odběru podzemních vod je převáděno do tohoto Fondu).

- Obce budou moci čerpat finanční prostředky z dotačních titulů převážně na

základě splnění environmentálních podmínek.

- Pan Krátký poděkoval  za snahu OK čistit  vody a aktivně se tím podílet na

zlepšování  životního prostředí.  V současnosti  je  možné sledovat  obrovskou

změnu k lepšímu.

Zpřírodnění a protipovodňové ochrany na řece Bečvě

- V roce  2007  byl  zpracován  hlavní  plán  povodí  ČR,  který  však  letos  končí

a další podklady nejsou prozatím připraveny.

- Unii  pro  řeku  Moravu  by  však  pravděpodobně  zajímala  jiná  stránka  věci.

Z důvodu nepřítomnosti jejich zástupců však nelze odpověď věcně rozvinout.

Nástroje OK pro myslivecká sdružení

- Mezi podporované činnosti patří např.: zakládání políček pro zvěř, vysazování

vybraných  druhů  (koroptev),  umělé  liščí  nory,  napáječky,…  

Od roku 2014 přešla tato možnost financování na Státní intervenční nadační

fond.  V minulosti  nedocházelo  k přílišnému  využívání  uvedené  možnosti

finanční podpory.

- OK se podílí na zajištění pachových ohradníků u silnic a dálnic. Spolupráce je

navázána  s pojišťovnou  a  mysliveckými  spolky,  které  vytipovávají  místa

nejčastějších střetů zvěře s dopravními prostředky.

Ekologická výchova a vzdělávání

- Kraje již nemají povinnost přenesenou z ministerstva. Poslední poradní sbor

fungoval v letech 2010 – 2012, kterému skončilo jmenování. Do budoucna by
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bylo  možné  tento  orgán  zřídit.  Je  nutno  zvážit  potřebu  tohoto  orgánu.

Ing. Veselský sdělil, že se záležitost týká spíše OŠMT, ovšem za sebe říká, že

by existenci podobné skupiny uvítal.

- Bude vyvinuta  iniciativa,  aby byla  svolána bývalá  skupina poradního sboru

a došlo ke společnému jednání, zda tuto skupinu obnovit. Mezi možná místa

uspořádání se nabídl Sluňákov se svými prostorami.

Natura 2000

- Pan Krátký poděkoval za dosavadní činnost OK v oblasti „Natura 2000.“

- Ing.  Veselský  sdělil,  že  bude  v této  oblasti  postupně  pokračováno

v přehlašování a úpravách hranic.

4. Na závěr se pan náměstek za OK rozloučil  a projevil  přístupnost navázání

další  spolupráce  a  podpory  NNO se  zaměřením na oblast  životního  prostředí

a environmentu.

Odkazy:

 www.kr-olomoucky.cz – sekce životního prostředí a zemědělství

http://www.kr-olomoucky.cz/zivotni-prostredi-a-zemedelstvi-cl-22.html

Přílohy:

 Příloha č. 1 – Legislativní rámec – skládky

 Příloha č. 2 – Legislativní rámec – ČOV, vodovody a kanalizace

Zapsala dne 14. 5. 2014: Ing. Zuzana Němcová, vedoucí koordinačního oddělení
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